
From: Anna Komulainen <anna.komulainen@uef.fi> 
Sent: perjantai 10. syyskuuta 2021 10.26 
To: Ym Kirjaamo; Kumpuvaara Outi (YM); Cederlöf Karin (YM) 
Subject: Lausunto ilmastolaista VN/14302/2019 
 

Hei, 
 
teimme Itä-Suomen yliopiston harjoittelukoulun Tulliportin normaalikoulun 9D-luokkalaisten (22 
oppilasta, ikä 14–15 vuotta) kanssa vapaamuotoisen lausunnon Suomen uuden ilmastolain 
luonnoksesta. Asianumero VN/14302/2019, ilmastolaki.  
 
Lausunto rakennettiin seuraavien kohtien kautta: 
 

• Yleiset huomiot ja kommentit: On hyvä uudistaa Suomen ilmastolakia, jotta jokainen voi 
omalta osaltaan edistää maailmantilannetta. Oppilaat pitivät hyvänä asiana sitä, että laki 
koskee useita yhteiskunnan aloja.  

•  
• Kanta hiilineutraalius- ja päästövähennystavoitteisiin (2§): Osa oppilaista piti vuotta 2035 

liian myöhäisenä tavoitteena. Osa oppilaista piti tavoitteita hyvinä, mutta pientä huolta 
herätti tiukan tavoitteen saavuttaminen ja toimijoiden vastuun ottaminen. Tätä huolta 
lieventäisi tavoitteiden vaiheittainen eteneminen. 

•  
• Kanta viranomaisten edistämisvelvoitteesta (5§): Oppilailla hyvin positiivinen kantta asiaan. 

Kuitenkin heräsi kysymys siitä, miten edistämisvelvoitetta valvottaisiin. 
•  
• Kanta ilmastopolitiikan seurantaa koskeviin pykäliin (15–18§): Tavoitteisiin voitaisiin 

oppilaiden mukaan pyrkiä nopeamminkin kuin 15-vuoden aikana, vaikka Suomen osaa 
pidettiin suhteellisen pienenä maailman mittakaavassa. Osa oppilaista kauhisteli, miksi 
asiaan puututaan vasta nyt. Tavoitteiden täytymistä ja sääntöjen noudattamista tulee 
valvoa tarkkaan. 

•  
• Kanta saamelaiskulttuurin edistämistä ja saamelaista ilmastoneuvostoa koskeviin pykäliin 

(mm. 14§, 21§): Oppilaiden mukaan on hyvä, että saamelaiset on otettu huomioon. 
Jokaisella täytyy olla omalla kotiseudullaan mahdollisuus ylläpitää ja kehittää kulttuuriaan 
ja elinmahdollisuuksia. 

• Kanta Suomen ilmastopaneelia koskevaan pykälään (20§): Pidettiin hyvänä sitä, että eri 
tieteenalat ja eri näkökulmat otetaan huomioon. Oppilaiden mukaan ajatus on hyvä ja 
edistää ilmastoasioihin puuttumista, kuitenkin tulisi pitää huolta ilmastopaneeliin 
liittyvästä riittävästä tiedotuksesta kansalaisille. 

 
 
Ystävällisin terveisin 
 
Anna Komulainen  
Sivutoiminen tuntiopettaja 
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